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گــفت و گـــو
مرتضی مکی در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

 برجام
 اسیر بازی های سیاسی است

  می توان به یک توافق خوب رسید

آرمـــــان ملی- 
پورحسیـن:  علیرضا 
وزیر امورخارجه قطر در 
خود  اظهارنظر  آخرین 
در خصوص برجام گفته است که مقامات 
ایرانی به آن ها اطلاع داده اند که آماده 
پذیرفتن راهکار میانه برای حل و فصل 
پرونده هسته ای ایران هستند. وزیر خارجه 
قطر تاکید کرد که تزریق مقادیر بیشتری از 
نفت ایران به بازارها به ثبات قیمت نفت خام 
و کاهش تورم کمک می کند. این اظهارات 
وزیر قطری در حالی است که تمیم بن حمد 
آل ثانی، امیر قطر نیز چند روز پیش در 
دیدار با صدر اعظم آلمان در برلین درباره 
دستیابی ایران و طرف غربی به توافق ابراز 
خوش بینی کرده بود. این اظهارات در 
حالی مطرح می شود که از یک سو قطری ها 
عنوان می کنند که توافق نزدیک است اما 
پس از چند ساعت نیز عنوان می کنند که 
مذاکرات پیچیده شده است. اظهارنظرهای 
متفاوت و غیراصولی که به نظر می رسد 
ریشه در بی تجربگی و مبتدی بودن مقامات 
این کشور در عرصه دیپلماتیک دارد. در 
راستای بررسی این مسائل »آرمان ملی« 
تحلیلگر  مکی،  مرتضی  با  گفت وگویی 
مسائل بین الملل داشته است که در ادامه 

می خوانید: 
 نقل قول های متفـــاوت مقامات 
قطری در خصوص برجـــام حاوی چه 

پیام هایی است؟
در روزهای اخیر نقل قول های کاملا 
متفاوتی از سوی مقامات قطری شنیده شده 
است که شائبه های زیادی به وجود آورده و 
سناریوهای متفاوتی در خصوص آن روایت 
شده است. مشخصا سفرها و دیدارها در 
سطحی صورت گرفته است که نمی توان به 
سادگی از کنار نقل قول های آن عبور کرد. 
قطر در ماه های اخیر به شدت فعال شده 
است و می خواهد خودی در عرصه بین الملل 
نشان دهد و برای این امر پرونده برجام را 
مناسب می داند. از یک سو نقل قول های 
متفاوت شاید ریشه در عجله برخی طرف ها 
دارد. از سوی دیگر نیز شاید پالس هایی از 
سوی ایران باشد تا واکنش طرف های دیگر 
را مورد سنجش قرار دهند. باید توجه داشت 
که هنوز هم در داخل ایران در خصوص 
برجام یک جمع بندی کامل صورت نگرفته 
است. امروز ضرورت احیای برجام در داخل 
ایران بر همگان مشخص شده است اما شاید 
امروز اختلاف  نظرهایی بر سر این باشد که 
چگونه باید به سمت توافق گام برداشت و 
برجام را احیا کرد. مشخصا با احیای برجام 
بازار ارزی کشور به ثبات می رسد و قیمت 
ارز و اقلام مهمی همچون طلا کاهش پیدا 
خواهد کرد و همین امر سبب شده تا در 
خصوص اصل احیا اختلافی وجود نداشته 
باشد. از سوی دیگر دولت سیزدهم مشخصا 
با احیای برجام می تواند جراحی اقتصادی 
خود را آسان تر به سرانجام برساند. با این 
وجود هنوز هم طیفی در داخل ایران وجود 
دارند که از اساس با برجام و مذاکره مخالف 

هستند. 
 شما بر این باور هستید که هنوز هم 
برجام در داخل ایران گرفتار بازی های 

سیاسی است؟
یکی از مواردی که در روزهای اخیر جالب 
بود خبر یک رسانه عربی بود که می توان 
از آن چنین برداشتی کرد که هنوز برجام 
در داخل ایران جنبه های سیاسی دارد. 
برجام از روز اول در راستای منافع ملی ایران 
پایه گذاری شد اما برخی به دنبال به حاشیه 
بردن آن بودند به نظر می رسد هنوز هم 
مذاکرات از این گرداب خارج نشده است و 

حواشی پیرامون آن وجود دارد. 
 به چه علت روند مذاکرات و همین 
میانجی گری ها تا به این اندازه طولانی 

شده است؟
با طولانی شدن روند احیای برجام و 
میانجی گری های اخیر، انگیزه  ها و اراده  ای 
که برای توافق وجود داشت نیز در حال 
نابودی است و این در حالی است که هم 
ایران و هم آمریکا با اهداف و انگیزه هایی 
توافق قبلی را امضا کرده بودند. همچنین 
توجه  با  مذاکرات  شدن  فرسایشی 
به چندجانبه بودن آن باعث می  شود تا 
بحران  های حاشیه  ای در جهان مانند بحران 
اوکراین نیز بر آن تاثیرگذار باشد و این 
نکته ای بود که از ابتدای شکل  گیری این 
بحران، صاحبنظران بر آن تاکید داشتند 
که مذاکرات هرچه سریع تر به نتیجه برسد، 
نقش عوامل خارجی بر آن کاهش خواهد 
یافت. در همین راستا باید به این نکته نیز 
توجه داشته باشیم که دموکرات ها در 
موقعیت شکننده  ای قرار دارند و ما حدود 
انتخابات  برگزاری  آینده شاهد  5 ماه 
میاندوره  ای ایالات متحده آمریکا خواهیم 
بود که اگر آقای بایدن نتواند موقعیت خوبی 
را چه در عرصه داخلی و چه خارجی کسب 
کند و اکثریت کنگره را از دست بدهد، آن 
زمان دیگر نمی  تواند به سهولت یک سال 
گذشته مذاکرات احیای برجام را پیش برد. 

آرمان ملی – مطهره شفیعی:  از هر موضوعی برای تخریب 
دولت قبل استفاده می کنند بدون آنکه گذشته را مد نظر داشته 
باشند.  برخی نمایندگان تا به امروز بارها عنوان کردند که از برخی  
از وزرای دولت قبل شکایت می کنند که البته تکذیب هم شد. دیروز 
یک نماینده دلواپس  هم همین مسیر را طی کرد. حجت الاسلام 
علیرضا سلیمی، عضو هیات رئیسه مجلس عنوان کرد: »می دانید 
دولت آقای روحانی چه بلایی سر تامین اجتماعی آورده است؟ 
تامین اجتماعی در هر ماه ۱۲هزار میلیارد تومان کسری بودجه دارد 
و این بلایی است که دولت آقای روحانی بر سر این سازمان آورده 
و این خرابه را تحویل داده است. وزیر اقتصاد، کار و سازمان تامین 
اجتماعی از آقای روحانی به دلیل این بدهی سنگین باید شکایت 
کنند« سایت دلواپس مشرق هم از این اظهارات برای رسیدن به 
هدفش که همان ناتوان نشان دادن دولت روحانی است، بهره برد و 
نوشت : »به نظر می رسد این خواسته حجت الاسلام سلیمی مبنی بر 
لزوم شکایت ۲ وزیر و رئیس سازمان تأمین اجتماعی از رئیس جمهور 
سابق؛ یک خواسته معقول است که می تواند موجب زدودن شبهات 
از افکار عمومی شود. به زعم ما نه تنها ورود وزرای اشاره شده به بحث 
شکایت از رئیس جمهور سابق پیرامون بدهی دولت به سازمان تأمین 
اجتماعی یک ضرورت است بلکه حتی عقلانیت ایجاب می کند که 
رئیس جمهور سابق هم به عرصه بیاید و برای روشن شدن شبهات 
این موضوع پا پیش بگذارد. دقت شود که با سکوت برگزار کردن 

قضایا و سپردن شبهات ذهنی جامعه به مقوله مرور زمان هرگز یک 
کار درست و یک سیاست ورزی اصولی نیست بلکه لازم است تا افرادِ 
در مظان و کسانی که در قضایا اسمی از آنها برده می شود؛ خود با 
توضیحات لازم و با تن دادن به پیگیری های نظارتی و قضائی؛ در 
راستای تعمیق روش های مطلوب حکومت داری و ریشه دار شدن 

عقلانیت در جامعه پیشقدم شوند.«
 بدهی های احمدی نژاد به پای روحانی 

اما برای بررسی ادعای سلیمی باید به سال های پایان دولت 
احمدی نژاد بازگشت و مشاهده کرد که دولت روحانی سازمان تامین 
اجتماعی را در چه شرایطی تحویل گرفت. خبرآنلاین ۲۲ شهریور 
94 نوشت: »هر چند برخي میزان بدهي دولت به تامین اجتماعي 
را 9٠هزار میلیارد تومان مي دانند اما مدیرعامل سازمان تامین 
اجتماعي این رقم را ٦٠ هزار میلیارد تومان اعلام مي کند. دولت به 
سازمان تامین اجتماعي نیز بیش از 9٠ هزار میلیارد تومان بدهي 
دارد. هر چند این بدهي انباشته از سالیان پیش روي دوش سازمان 
تامین اجتماعي سنگیني مي کند، اما بررسي ها نشان مي دهد 
سیاست هاي دولت های نهم و دهم در افزایش این مبلغ تاثیرگذار بود. 
سیدتقي نوربخش، مدیرعامل سازمان تامین اجتماعي گفته است 
که بدهي دولت به سازمان از سال 54 تا ٨4 طي ٣٠سال چهار هزار 
میلیاردتومان بوده که این رقم از آغاز دولت نهم طي هشت سال به ٦٠ 
هزار میلیارد تومان رسیده است که دلیل بدهي دولت در این هشت 

سال تبدیل تعهدات دولت از سه مورد به ۲۱ مورد است. در حالي 
بدهي دولت های نهم و دهم به تامین اجتماعي افزایشي حدود 5٦ 
هزار میلیارد تومان را تجربه کرد که دولت پیشین جشن بازپرداخت 
بدهي هاي خود به تامین اجتماعي را برگزار کرده بود. بر اساس این 
گزارش درست زماني که رئیس جمهور سابق از صاف بودن حساب 
دولت در ارتباط با تامین اجتماعي و نبود بدهي به این سازمان سخن 
مي گفت، رقم بدهي هاي دولت به ٦٠ هزار میلیارد تومان نزدیک 
شده بود. بدهي هاي دولت به این سازمان بخشي از ناتواني سازمان 
تامین اجتماعي را در ارائه خدمات مناسب شکل مي دهد. انتصاب 
مرتضوي به عنوان رئیس این سازمان که به استیضاح وزیر کار نیز 
منجر شد، سلسله اتفاقات ناگواري را در این سازمان رقم زد. بر اساس 
اعلام رئیس فعلي سازمان، مرتضوي پنج قطعه چک به بابک زنجاني 
واگذار کرده و وي از دو قطعه از چک هاي سازمان در معاملات 
نفتي اش استفاده کرده است.« یا اینکه باید توجه داشت: »در سال 
۱٣٨5 بدهی دولت به سازمان تأمین اجتماعی حدود ٦ هزار میلیارد 
تومان بوده که این رقم در سال ٨7 به ۱٠ هزار میلیارد تومان و در 
سال ٨9 به ۲5 هزار میلیارد تومان رسید. در تمام این سال ها با وجود 
آنکه سازمان تأمین اجتماعی به دلیل مشکلات اقتصادی به نهادهای 
متعدد دیگری بدهکار شده بود و نیاز شدید به بازپرداخت بدهی های 
خود ازسوی دولت داشت، هیچ تلاشی ازسوی دولت برای پرداخت 
این بدهی ها دیده نمی شد. به طوری که هر بار که فرد جدیدی بر 
صندلی ریاست این سازمان می نشست، بسیاری ابراز امیدواری 
می کردند که در دوران تصدی رئیس جدید مشکل بدهی ها حل 
خواهد شد اما تا پایان دوران تصدی حافظی در سازمان تأمین 
اجتماعی روزبه روز بر بدهی دولت به این سازمان افزوده شد. در سال 
۱٣٨9 در حالی که بدهی دولت به سازمان تأمین اجتماعی به مرز ٣٠ 
هزار میلیارد رسیده بود، رئیس جمهور در اولین نشست مطبوعاتی 
خود در فروردین ماه اعلام کرد که دولت هیچ بدهی به هیچ ارگانی 
به ویژه تأمین اجتماعی ندارد.« در پایان دولت احمدی نژاد اعلام شد 
که این دولت ٣٠٠هزار میلیارد تومان بدهی دارد و توان بازپرداخت 
این بدهی را نیز ندارد. هر چند برخی میزان بدهی دولت احمدی نژاد 
به تامین اجتماعی را 9٠ هزار میلیارد تومان می دانند اما مدیرعامل 
سازمان تامین اجتماعی این رقم را ٦٠ هزار میلیارد تومان اعلام 
می کند.  اصولگرایان دلواپسی هستند که شعار وحدت می دهند اما در 
عمل تنها به تشدید اختلافات مشغولند. آنها در دولت روحانی مجالی 
برای بیان اعتراضاتشان نداشتند اما پس از آن وارد مجلس شدند و 

تریبون این نهاد ابزار خوبی برای اقدامات آنها شد. 

آرمان ملی: سخنگوی فراکسیون انقلاب اسلامی مجلس گفت: 
دیروز  نادران به صورت رسمی و طی نامه ای برای انتخابات ریاست 
مجلس اعلام کاندیداتوری کرد. ولی اسماعیلی، با اشاره به انتخابات 
هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی، اظهار داشت: از صبح یکشنبه 
ثبت نام کاندیداهای انتخابات هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی 
در فراکسیون انقلاب اسلامی آغاز شده و کاندیداها می توانند تا عصر 
دوشنبه اسامی خود را به ما اعلام کنند. وی افزود: عصر سه شنبه نیز 
مجمع عمومی فراکسیون انقلابی مجلس تشکیل جلسه می دهد و 
نتیجه رأی گیری درباره گزینه های هیات رئیسه مجلس در مجمع 
عمومی، صبح چهارشنبه در اختیار صحن علنی مجلس قرار 
می گیرد. سخنگوی فراکسیون انقلاب اسلامی مجلس شورای 
اسلامی تأکید کرد: امیدوارم کسانی که رأی لازم را برای انتخابات 
هیات رئیسه مجلس در فراکسیون انقلاب اسلامی نمی آورند، 
به تعهد خود پایبند باشند و دیگر در صحن علنی مجلس برای 
انتخابات هیات رئیسه کاندیدا نشوند. اسماعیلی درباره گزینه های 
تصدی ریاست مجلس در اجلاسیه سوم مجلس یازدهم، بیان کرد: 
دیروز الیاس نادران به صورت رسمی و طی نامه ای برای انتخابات 
ریاست مجلس شورای اسلامی اعلام کاندیداتوری کرد. محمدباقر 
قالیباف هم برای حضور در انتخابات ریاست مجلس اعلام آمادگی 
کرده است. وی اظهار داشت: هنوز نماینده دیگری برای انتخابات 

ریاست مجلس شورای اسلامی اعلام آمادگی نکرده است. 
 جبهه پایداری چه برنامه ای دارد

باید توجه داشت تعداد پایداری ها در مجلس به آن اندازه ای 
نیست که بتوانند با رای، نامزد خود را به ریاست برسانند، علاوه 
براین، خود اعضای جبهه پایداری هم با یکدیگر، اختلاف و تعارض 
سیاسی دارند. انتخابات هیات رئیسه مجلس یازدهم برگزار خواهد 

شد، این درحالی است که هنوز نامزدهای هیات رئیسه و به ویژه 
ریاست مجلس، اعلام رسمی نشده و بازار گمانه زنی های رسانه ای 
داغ است. نکته بارز این دوره از انتخابات، جدا کردن راه جبهه 
پایداری از اصولگرایان است و موضع گیری اعضای این جبهه و 
نمایندگان نزدیک به آنان، گویای عزم پایداری ها برای کنار زدن 
قالیباف و نشاندن نامزد مطلوب خود، روی صندلی ریاست بهارستان 
است. اما نکته اینجاست که تعداد پارلمان نشینان پایداری و 
نمایندگان حامی آنان، در حدی نیست که قادر باشند آرای لازم 
برای پیروزی نامزد مطلوب خود را کسب کنند، درعین حال، برخی 
ناظران تاکید دارند با توجه به دو متغیر برخی ماجراها  از سویی و 
غیرقابل پیش بینی بودن رفتار مجلس انقلابی، نمی توان پیروزی 
حتمی یا حداقل بی دردسری را برای قالیباف پیش بینی کرد. 
خبرآنلاین نوشت: ابراهیم نکو، نماینده اصلاح طلب ادوار مجلس 
در ارزیابی انتخابات هیات رئیسه مجلس یازدهم، احتمال تغییر 
قالیباف را »خیلی بعید« می داند و با استناد به دلایلی احتمال 
سکانداری پایداری ها در بهارستان را »منتفی« می داند. گفت وگوی 

ابراهیم نکو نماینده دوره نهم مجلس را بخوانید: 
انتخاب هیات رئیسه مجلس هستیم،   در آستانه 
پیش بینی تان از وضعیت قالیباف در این انتخابات چیست ؟

همان طور که در ادوار گذشته هم شاهد بودیم خیلی کمتر اتفاق 
افتاده که شخصی در قامت رئیس مجلس بوده باشد و وسط دوره 
تغییر کند. ضمن اینکه مجلس یازدهم، مجلس یکدستی است و 
نمایندگان عضو تیم قالیباف یا حامی او و نیز نمایندگانی که منتقد 
قالیباف هستند اما او را بهتر از گزینه های دیگر می دانند، تعداد 
بالایی هستند و با آرای خود می توانند، مسیر ریاست مجدد قالیباف 

را هموار کنند. 

 درواقع، معتقدید ریاست مجلس تغییر نخواهد کرد؟
احتمال تغییر رئیس مجلس را بسیار بعید می دانم و با توجه به 
توضیحی که درباره فضای کنونی بهارستان دادم، انتخاب نامزد 
دیگری به ریاست مجلس، منتفی است و باز، قالیباف رئیس مجلس 

خواهد شد. 
 ظاهرا اعضای جبهه پایداری برای ریاست مجلس خیز 

برداشته اند، احتمال پیروزی آنها چقدر است؟
تعداد پایداری ها در مجلس به آن اندازه ای نیست که بتوانند با 
رای، نامزد خود را به ریاست برسانند، علاوه براین، خود اعضای جبهه 
پایداری هم با یکدیگر، اختلاف و تعارض سیاسی دارند. بنابراین، 
پایداری ها خیلی راحت نمی توانند ریاست مجلس را به دست بگیرند 
زیرا آنها هم وحدت لازم را ندارند و هم تعداد آرای شان کافی نیست، 

پس تصاحب ریاست مجلس از سوی پایداری ها، منتفی است. 
 طبق خبرها و گمانه زنی های غیررسمی، الیاس نادران 
و مرتضی آقا تهرانی از طیف پایداری نامزد ریاست مجلس 

خواهند بود... 
به همان دلایلی که اشاره کردم، هر گزینه پایداری، شانسی برای 
ریاست مجلس ندارد، به ویژه آنکه نمایندگان می دانند مواضع تند 
پایداری ها درقبال تحولات و نیازهای کنونی و مهم کشور و جامعه، 
به نفع کلیت مجلس و کارنامه نمایندگان نیست و حتی همسویی 
مجلس و دولت را نیز مختل می کند زیرا پایداری های تندرو، 
مطالباتی از مجلس و دولت دارند که تحقق آنها، نه ممکن است و نه 
به نفع دولت و مجلس. با چنین رویکردی، اگر پایداری ها، ریاست 
مجلس را در دست بگیرند، می توانند حواشی زیادی ایجاد کنند و 
به تنش ها دامن بزنند و این دقیقا، نکته ای است که نمایندگان، 

توجه دارند. 

برخی تصور می کنند با سکونت در پایتخت مشکلی نخواهند 
داشت. دیروز معاون اجرایی رئیس جمهور اظهار داشت: همه 
دستگاه ها جهت اجرایی کردن مصوبات مربوط به سفرهای 
استانی رئیس جمهور، در خدمت و تعامل هستند. تاکنون 
تصویب حدود ۲هزار و ٦5۱ طرح عمرانی و تعداد قابل توجهی 
طرح اقتصادی، محصول این سفرهای استانی بوده و علاوه بر این 
کارها، تسهیلات خرد و متوسط نیز برای استان ها پیش بینی شده 
است. برای ازدواج جوانان هر استان نیز به فراخور نیاز، تسهیلات 
پیش بینی می شود و صندوق کارآفرینی امید در خدمت استان ها 
است. همان قدر که شهروند تهرانی در بهره مندی از امکانات حق 
دارد، شهروندی که در ناحیه کمتر برخوردار و روستایی زندگی 
می کند نیز حق دارد. صولت مرتضوی تصریح کرد: اگر بنا بود 
مشکلات مردم با نشستن در تهران حل شود، اکنون نباید مشکل 
داشتیم؛ به دستور رئیس جمهور، برنامه هایی برای توسعه مناطق 
خاص و کمتر برخوردار، تدوین شده است. سامانه ای تحت عنوان 
تأمین و تخصیص منابع استانی در نظر گرفته شده و همه تعهداتی 
که از محل منابع عمومی برای سال ۱4٠٠ داشتیم و چیزی فراتر 
از آن، یعنی عددی معادل ۱۲٦ درصد تعهدات، محقق شده است. 

 

 مشکلات مردم 
 با نشستن در تهران 

حل نمی شود

تجربه انتخابات گذشته 
 اصلاح طلبان را 

بی انگیزه کرده است 

  

 یارانه ها به صورت 
 منظم در اختیار مردم 

قرار گیرد

در پی حذف ارز ترجیحی التهاباتی در بازار پدید آمد و همین 
موضوع باعث نگرانی مردم شد. برخی کارشناسان در عین حال 
که با اصل طرح حذف ترجیحی موافق اند اما باور دارند دولت 
می توانست پیش نیازهای اجرایی بیشتری را فراهم کند تا هم 
اقناع عمومی فراگیر شود و هم مردم کمتر تحت فشار قرار 
بگیرند. نماینده مجلس، درباره این موضوع به »فردا« گفت: 
»مجلس با کلیات طرح حذف ارز ترجیحی موافق است اما از 
زمان بررسی بودجه سال ۱4٠۱ تا کنون این دغدغه را داشتیم 
که دولت چگونه و با چه سازوکاری می خواهد این طرح را اجرا 
کند. اکنون هیچ مشکلی ندارد که ارز ترجیحی به صورت 
یارانه یا کارت الکترونیک خرید کالا به مردم داده شود و مهم 
این است که دولت بتواند یارانه ها را به صورت منظم و عادلانه 
در اختیار مردم قرار دهد. دولت باید قبل از آنکه طرح را اجرا 
می کرد، اطلاعات دقیقی از دهک های مختلف به دست می آورد 
و دهک های مورد هدف یارانه  دادن را می شناخت. محمدصالح 
جوکار اظهار داشت: لازم بود در ابتدا سامانه ای تشکیل می داد 
تا در آنجا دهک هایی که مستحق دریافت یارانه هستند 

شناسایی می شدند.

اصلاح طلبان در میدان خارج از قدرت منفعل نیستند و از هر 
فرصتی برای اصلاحات بهره می برند. سخنگوی جبهه اصلاحات 
در پاسخ به این سوال که آیا درباره انتخابات مجلس آینده برنامه ای 
تدوین شده است یا خیر و از چه زمانی قرار است وارد بحث انتخابات 
شوید، گفت: هنوز بحثی شکل نگرفته است. تجربه انتخابات 
گذشته نوعی بی رغبتی به انتخابات را در بین غالب احزاب و گروه ها 
به وجود آورده است. به همین دلیل فعلا انگیزه ای برای ورود به 
بحث انتخابات در درون مجموعه وجود ندارد. علی شکوری راد 
درباره اینکه آیا احزاب، انتخابات گذشته را آسیب شناسی کرده 
و به نتیجه ای رسیده اند یا خیر، گفت: بحث آسیب شناسی فقط 
مربوط به انتخابات نبوده بلکه مربوط به روند اصلاح طلبی و فعالیت 
اصلاح طلبان بوده  است. نتیجه این بحث ها و بررسی ها در دستور 
است تا به جمع بندی و حصول راهکار برسد. وی همچنین درباره 
اینکه آیا اختلاف نظرهای احزاب اصلاح طلب درباره حضور یا عدم 
حضور در انتخابات به نتیجه خاصی رسیده است یا خیر، گفت: 
بحث شده اما هنوز به جمع بندی خاصی نرسیده است که بخواهد 
مورد عمل قرار گیرد. این بحث ها در کمیته راهبردها دنبال شده اما 

فعلا در دستور مجمع عمومی نیست. 

فضای این روزهای مجلس پرهیاهو است 

نادران رقيب قاليباف؛دست پايداري ها به رياست نمي رسد
  احتمال تغییر رئیس مجلس بعید است

وزیر کار خبر داد: 
 قطع برخی یارانه ها به علت 

شفاف نبودن شناسنامه اقتصادی
 قطع یارانه ۵ میلیون و ۹۰۰ هزار نفر 

که فروردین یارانه  گرفتند

آرمان ملی: وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی ضمن 
اشاره به اینکه از حدود 5 میلیون و 9٠٠ هزار نفری که 
یارانه آن ها قطع شده، چهار میلیون و 5٠٠ هزار نفر 
درخواست بازنگری اطلاعات خود را ثبت کرده اند، 
گفت: در مجموع برای 7٣میلیون و ٣٠٠ هزار نفر در 
دور اول براساس اسناد و مدارک یارانه واریز شده است. 
حجت ا... عبدالملکی هم اندیشی نمایندگان برای اجرای 
سیاست های کلی نظام در خصوص آخرین وضعیت نحوه 
تخصیص یارانه ها گفت: رئیس جمهور در تمامی جلسات 
دولت با وزرا بر رفع مشکلات و تامین معیشت مردم 
تاکید کرده و اعلام کرده اند که در این راه آبروی خود را 
برای مردم می گذارند. به نوشته خبرگزاری ها، وی ادامه 
داد: پیش از این 5٠٠ هزار میلیارد تومان به عنوان یارانه 
به جیب قاچاقچی ها، خارجی ها، تولید کنندگان خارج 
از کشور می رفت و تنها مقدار بسیار کمی از این یارانه به 
جیب مردم ایران می رفت، براین اساس تصمیم گرفته 
شد تا با مدیریت ارز ترجیحی و ساماندهی یارانه ها این 
منابع را بر سر سفره مردم ببریم و این موضوع موجب 
افزایش رفاه عمومی، ایجاد اشتغال، اصلاح ضریب جینی، 
جلوگیری از قاچاق و... خواهد شد. عبدالملکی تاکید کرد: 
براساس قانون بودجه ۲5٠ هزار میلیارد تومان برای باز 
توزیع یارانه میان مردم در تبصره ۱4 قرار داده شده و در 
جای دیگر 75 هزار میلیارد تومان برای پرداخت یارانه 
45 هزار تومانی و معیشتی در نظر گرفته شده است و 
در دولت پس از بحث های متعدد قرار شد، این منابع 
به صورت یارانه مستقیم در اختیار مردم قرار بگیرد. 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی ضمن اشاره به حذف 
دهک های پردرآمد براساس قانون، گفت: طبق قانون به 
ویژه قانون جوانی جمعیت باید دهک های پردرآمد حذف 
می شدند، براین اساس دولت تصمیم گرفت در مدیریت 
جدید ارز 4۲٠٠ تومانی، یارانه به دهک دهم پرداخت 
نشود. وی ادامه داد: از سال 9٣ سامانه یارانه ها بسته شد 
و دیگر کسی نمی توانست به صورت سیستماتیک در 
آن اطلاعاتی را وارد کند، تنها افراد با حضور در محل 
پلیس +۱٠ می توانستند اطلاعات خود را در سامانه ثبت 
کنند. براساس سامانه رفاه ایرانیان 7٣ میلیون نفر یارانه 
دریافت می کردند که ٦۱ میلیون نفر از این افراد همزمان 
یارانه معیشتی و یارانه 45 هزار تومانی دریافت می کردند. 
عبدالملکی تصریح کرد: بعد از اجرای طرح هدفمندی 
یارانه ها و عدم واریز یارانه به حساب برخی خانوارها، 
سامانه ای را وزارت کار راه اندازی کرد که طی یک هفته 
حدود یک میلیون و پانصد هزار نفر از افراد درخواست 
بازنگری در اطلاعات خود را ثبت کردند و در حال 
بررسی است. یکی از اشکالات در وزارت کار این است 
که اطلاعات افراد کاملا مشخص نیست و برای پرداخت 
یارانه از دیگر مراکز اطلاعات خود را دریافت کرد. وزیر 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی افزود: به حدود 5 میلیون و 
9٠٠ هزار نفر از افرادی که در فروردین ماه یارانه تعلق 
می گرفت، در اردیبهشت ماه یارانه ای پرداخت نشد و 
در مجموع برای 7٣ میلیون و ٣٠٠ هزار نفر در دور اول 
براساس اسناد و مدارک یارانه واریز شده است. وی در 
واکنش به انتقاد نماینده ها در خصوص قطع یارانه برخی 
افراد، گفت: براساس قانون باید یارانه دهک های پردرآمد 
حذف شود اما اگر می خواهیم به همه افراد و اقشار یارانه 
دهیم اینگونه یارانه در اختیار افراد ضعیف جامعه قرار 
نخواهد گرفت. عبدالملکی ضمن تاکید بر اینکه باید 
شناسنامه اقتصادی خانوارها شفاف شود، اظهار کرد: 
افرادی که درخواست یارانه کرده اند به دو گروه تقسیم 
می شوند، ابتدا افراد پردرآمدی که با وجود داشتن دارایی 
و سرمایه به عنوان یک ایرانی درخواست واریز یارانه دارند 
و آن را حق خود می دانند و دیگر خانواده هایی هستند 
که با وجود جدا شدن فرزندان آن ها از خانواده و داشتن 
زندگی مستقل، به دلیل احتساب سرجمع خانواده، یارانه 
سرپرست خانواده قطع شده است. وزیر تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی اظهار کرد: برخی افراد نیز هستند که به دلیل 
عدم شفافیت شناسنامه اقتصادی، یارانه آن ها قطع شده 
است به طور مثال برخی افراد کارپرداز شرکتی هستند 
و یا دارای صندوق قرض الحسنه خانوادگی می باشند به 
این دلیل یارانه آن ها قطع شده است. بنابراین ما برای 
ایجاد شفافیت در اطلاعات اقتصادی خانواده ها سریعا 
سامانه ای را راه اندازی کردیم که از حدود 5 میلیون و 
9٠٠ هزار نفری که یارانه آن ها قطع شده 4 میلیون و 
5٠٠ هزار نفر درخواست بازنگری اطلاعات خود را ثبت 
کرده اند. عبدالملکی تصریح کرد: ما هر روز به ریاست 
معاون اول رئیس جمهور جلسات خود را با حضور تمامی 
دستگاه های مربوطه برگزار می کنیم و موضوع مدیریت 
ارز ترجیحی و پرداخت یارانه ها را بررسی می کنیم، 
همچنین براساس دستور رئیس جمهور به حساب 
افرادی که پیش از این یارانه آن ها قطع شده بود، نیز 
یارانه واریز شد و هر زمان اطلاعات آن ها بررسی و نهایی 
شد می توانند این یارانه را برداشت کنند. وزیر تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی در خصوص یارانه نان نیز گفت: وزارت 
کشور در حال بررسی اطلاعات افراد و حتی اتباع خارجی 
در کشور است تا یارانه نان در اختیار همه قرار بگیرد البته 
دولت هنوز بر روی بحث نان به تصمیم نهایی نرسیده و 
این موضوع به صورت پایلوت در زنجان در حال بررسی 
است و براساس تصمیم دولت یارانه نان هیچ شخصی 

حتی اتباع خارجی قطع نخواهد شد. 

سلیمی: می دانید دولت روحانی چه بلایی سر تامین اجتماعی آورد؟

بدهی های احمدی نژاد به پای روحانی
 تشدید اختلافات با شعار آرامش!


